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MESSAGE FROM THE OCRC CHAIR – JOCELYN JAY  

As we head into the busy time of year with provincial and university championships and national 

events, we have an opportunity to create an environment for our swimmers to excel and perform 

at their best.  With the new World Aquatics and Canadian swimming rules in place, each 

competition is another opportunity to continue developing not only our swimmers, but also our 

officials while giving them the tools to be successful on the deck, whether a timer, chief recorder 

(formerly recorder scorer) or a referee.   

In the coming months, more updated official’s clinics and professional development 

opportunities will be released, starting with our Judge of Stroke clinic and Inspector of Turns 

clinic.  These are great opportunities to train our new officials on the rules of strokes and turns, 

but also to train them to stay true to the rules while keeping in mind the ‘benefit of the doubt’ 

always goes to the swimmer. 

With more officials working towards their next level, we are looking to set them up for success 

when assessing or evaluating their ability in any given position.  Gone are the days of making a 

referee time out their own session or a timer to complete the position four times to receive a 

“sign off” or successful evaluation.  We have thinning numbers on the deck and the more we can 

support them when proving competency, the better the experience and the more interest they 

will have to continue on the pathway. 

WORLD AQUATICS & CANADIAN RULEBOOK 

The updated Canadian Rulebook has been delayed while World Aquatics finalizes their 

placement of the swimwear and advertising rules and World Para Swimming finalizes their 

technical rules.   

*New WORLD AQUATICS TECHNICAL SWIMMING RULES 

EXECUTIVE SUMMARY OF RULE CHANGES 20/01/2023 

 PART II: SWIMMING RULES 2023-2025 13/02/2023 

*New DQ FORM to support rule CSW 2.1.8.2 

*New QUICK REFERENCE INFRACTION SHEET 

 

 

 

Français à suivre (cliquez) 

 

https://www.fina.org/swimming/rules
https://www.swimming.ca/content/uploads/2023/01/World-Aquatic-CSW-Rule-Updates-01202023.pdf
https://www.swimming.ca/content/uploads/2023/01/World-Aquatic-CSW-Rule-Updates-01202023.pdf
https://www.swimming.ca/content/uploads/2023/02/2022-Rulebook-SW-SNC-ONLY-13022023u.pdf
https://www.swimming.ca/content/uploads/2023/02/2022-Rulebook-SW-SNC-ONLY-13022023u.pdf
https://www.swimming.ca/content/uploads/2023/01/Disqualification-Form_update-12092022.pdf
https://www.swimming.ca/content/uploads/2023/01/Disqualification-Form_update-12092022.pdf
https://www.swimming.ca/content/uploads/2023/02/2023-2025-Swimming-Canada-Quick-Reference-Infraction-Sheet-feb132023.pdf
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TAPING RULE UPDATE 

This is always a tricky rule!  Swimming Canada has altered the ruling as below. The intent is to 

maintain consistency across the country. 

CSW 10.9.1  In all sanctioned age group swimming events, taping is permitted. Approval may 

be required for taping at championship events, and the process for this approval shall be stated 

in the meet information package. 

CSW 10.9.2  At a Swimming Canada national competition, a committee shall be created to 

review and approve taping requests. 

OFFICIALS CERTIFICATION PATHWAY UPDATE  

The certification pathway working group is continuing to update clinics with new content and 

updated rules as presented by World Aquatics and Swimming Canada. Documentation is being 

prepared to provide professional development for officials for topics that are not covered in the 

clinics. These reference materials will provide quick access to competition specific questions 

such as national meet protocols and protests, and information on topics such as mentoring and 

concussion management.  

The review process is underway for a number of clinics and documents. Following final review 

by the OCRC, these will be sent to translation and made available to all. Next steps for the 

working group include the process for recognition of officials within the new pathway and other 

requirements such as mentoring, national meet experiences and clinic presentation.  

We are conscious of the need for a process that fits Canadian Swimming Officials and the 

diversity in our country. We have a clear direction to deliver an exciting new pathway to our 

officials recognizing the objects of each person’s participation as a volunteer swim official and 

the barriers that can exist. You have been primary focus throughout this project.  

UPCOMING SWIMMING CANADA NATIONAL EVENTS  

2023 Speedo Western Canadian Championships (Calgary, March 16-19, 2023)  OFFICIALS FORM  

2023 Bell Canadian Swimming Trials (Toronto, March 28-April 2, 2023) OFFICIALS FORM  

2023 Speedo Masters Championships (Calgary, May 26-28, 2023) OFFICIALS FORM  

2023 Speedo Canadian Swimming Championships (Toronto, August 1-6, 2023) OFFICIALS FORM  

CANADIAN OPEN WATER SWIMMING TRIALS (April 15-16, 2023) 

Any Canadian Open Water official interested in attending the Open Water Trials in the Cayman 

Islands is encouraged to attend.  If interested, please complete the OFFICIALS FORM.  Please 

note there is not funding available from Swimming Canada to support travel to the national 

event.  The meet package can be found HERE. 

 

https://form.jotform.com/222634392420248
https://form.jotform.com/222635478872265
https://form.jotform.com/222634728037255
https://form.jotform.com/222635213908252
https://form.jotform.com/230265841660252
https://www.swimming.ca/en/events-results/events/2023-canadian-open-water-trials/
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CANADIAN OPEN WATER FESTIVAL (August 12-13, 2023) 

Swimming Canada will be hosting the inaugural Canadian Open Water Festival at the Welland 

International Flatwater Centre in Welland, ON.  Any official interested should complete 

the OFFICIALS FORM. An Open Water Officials clinic will be offered from 8-10am on the morning 

of Saturday, August 12th. Sign up is available via the Officials form above. More information on 

the event to follow.  

All meet links are also posted on the event pages under the National/International calendar on 

the Swimming Canada website - https://www.swimming.ca/en/events-results/national-

international-events/ 

OPEN WATER OFFICIALS CLINICS 

Open Water Officials Training is available on August 5th and August 6th from 1pm – 3pm 

(between Prelims and Finals) at the 2023 Speedo Canadian Swimming Championships in 

Toronto. Register using the CSCs OFFICIALS FORM or the Open Water Events OFFICIALS 

FORM. 

LEVEL IV NATIONAL MEET EXPERIENCE 

The following events have been awarded national event equivalency to provide Level IV officials 

with an additional opportunity to gain national meet experience.  Anyone interested in working 

either event, please contact Glenn Greig at glgreig@gmail.com. 

2023 USports Championships (Victoria) – February 23-25, 2023 

2023 Mel Zajac Jr. (Vancouver) – June 2-4, 2023 

PARA SWIMMING UPDATE 

Para swimming is an important part of our swimming community, both nationally and 

internationally. As part of Swimming Canada’s Why Not Swimming series, please take a moment 

to watch our Why Not Para Swimming? video. From learning to swim all the way to international 

competition, para swimming is a great place to grow in a strong supportive community and develop 

lifelong friendships. 

PARA SWIMMING FAST FACTS 

Starting from the very basics of para swimming, we have developed these quick to digest, easy 

to share, infographic “Fast Facts” about para swimming. Topics covered will range from 

technical to practical, and each Fast Facts infographic will be accompanied by additional 

resources where more information can be found. Fast Facts can be found HERE and will be 

updated bi-monthly. Recent fast facts updates: 

Para Swimming FF_II.8- WPS Classification 

Para Swimming FF_II.9- Importance of Rankings Pt. 1 

https://form.jotform.com/230265841660252
https://www.swimming.ca/en/events-results/national-international-events/
https://www.swimming.ca/en/events-results/national-international-events/
https://form.jotform.com/222635213908252
https://form.jotform.com/230265841660252
https://form.jotform.com/230265841660252
mailto:glgreig@gmail.com
https://youtu.be/O-A7ZZulqB0
https://www.swimming.ca/en/para-swimming-fast-facts/
https://www.swimming.ca/content/uploads/2022/12/Para-Swimming-FF_II.8-WPS-Classification.pdf
https://www.swimming.ca/content/uploads/2023/02/Para-Swimming-FF_II.9-Importance-of-Rankings-Pt.-1.pdf
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PARA SWIMMING OFFICIATING CLINIC REGISTRATION 

Registration is open for the Domestic Para Swimming official’s clinic taking place in advance of 

the 2023 Bell Canadian Swimming Trials in Toronto.  

Clinic details – March 27, 2023 (English) 8am to 5pm @ TPASC 

Click HERE to register. 

INTERNATIONAL ASSIGNMENTS 

Congratulations to the following officials on their international meet assignments: 

Manchester 2023 Para Swimming World Championships 

Jocelyne Mc Lean 

Sheila Guenther 

LEVEL V OFFICIALS 

Congratulations to the following new Level V officials, certified since July 2022. 

Douglas Petriw (BC)   Jeffrey Stevens (BC) 

Leela D’Cruz (ON)    Darren Richer (ON) 

Edmund Cheung (BC)   Marie-Christine Potvin (QC) 

Clark Evans (ON)    Paul Duff (ON) 

Marcel Broer (ON)    Jodie Lowe (NB) 

  

https://form.jotform.com/230345230462243
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MESSAGE DE LA PRÉSIDENTE DU CORC - JOCELYN JAY  

Alors que nous entrons dans une période très active de l'année avec les championnats 

provinciaux et universitaires et les évènements nationaux, nous avons l'occasion de créer un 

environnement permettant à nos nageurs d'exceller et de donner le meilleur d'eux-mêmes. Avec 

la mise en place des nouvelles règles de natation canadienne et de la World Aquatics, chaque 

compétition est une nouvelle occasion de continuer à développer non seulement nos nageurs, 

mais aussi nos officiels, tout en leur donnant les outils nécessaires pour réussir sur le bord de la 

piscine, qu'il s'agisse d'un chronométreur, d'un enregistreur principal (anciennement secrétaire) 

ou d'un juge-arbitre.   

Dans les mois à venir, d'autres stages d'officiels actualisés et des possibilités de développement 

professionnel seront mis en place, à commencer par notre stage de juge de nage et notre stage 

de contrôleur des virages. Ce sont d'excellentes occasions de former nos nouveaux officiels aux 

règles de nage et de virages, mais aussi de les former à rester fidèles aux règles tout en gardant 

à l'esprit que le « bénéfice du doute » va toujours au nageur. 

Comme de plus en plus d'officiels travaillent en vue de leur prochain niveau, nous cherchons à 

leur donner les moyens de réussir lorsqu'il s'agit d'évaluer leurs capacités à un poste donné. 

L'époque où l'on obligeait un juge-arbitre à chronométrer sa propre séance ou à un chronomètre 

d'effectuer la position quatre fois pour recevoir une évaluation réussie est révolue. Nous avons 

de moins en moins de candidats à la piscine et plus nous pouvons les aider à prouver leurs 

compétences, meilleure sera leur expérience et plus ils souhaiteront poursuivre leur parcours. 

LIVRE DES RÈGLES CANADIENNES ET DE LA WORLD AQUATICS 

La mise à jour du livre des règlements canadiens a été repoussée pendant que World Aquatics 

finalisait la mise en place des règles relatives aux maillots de bain et à la publicité et que World 

Para Swimming finalisait ses règles techniques.   

*Nouvelles RÈGLES TECHNIQUES DE NATATION DE WORLD AQUATICS 

CHANGEMENTS PRINCIPAUX DES RÈGLES  20 JANVIER 2023 

PARTIE II: RÈGLEMENTS DE LA NATATION 2023-2025 13 FEVRIER 2023 

*Nouvelle fiche de disqualification pour soutenir la règle CSW 2.1.8.2 

*Nouveau GUIDE D'INFRACTION - RÉFÉRENCE RAPIDE 2023-2025 

 

 

 

https://www.fina.org/swimming/rules
https://www.swimming.ca/content/uploads/2023/01/World-Aquatic-CSW-Rule-Updates-01202023_FR.pdf
https://www.swimming.ca/content/uploads/2023/02/2022-REGLEMENTS-DE-NATATION-CANADA-seulement-SW-02132023.pdf
https://www.swimming.ca/content/uploads/2023/02/2022-REGLEMENTS-DE-NATATION-CANADA-seulement-SW-02132023.pdf
https://www.swimming.ca/content/uploads/2023/01/Disqualification-Form_update-12092022-1.pdf
https://www.swimming.ca/content/uploads/2023/02/2023-2025-Natation-Canada-Guide-dinfraction-Reference-rapide-feb1323-FR.pdf
https://www.swimming.ca/content/uploads/2023/02/2023-2025-Natation-Canada-Guide-dinfraction-Reference-rapide-feb1323-FR.pdf
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MISE À JOUR DU RÈGLEMENT SUR LES BANDES ADHÉSIVES 

C'est toujours une règle délicate ! L'objectif est de maintenir une cohérence dans tout le pays. 

CSW 10.9.1 Les bandes adhésives sont autorisées dans toutes les compétitions de natation 

groupes d'âge sanctionnées. Une approbation peut être requise pour les bandes adhésives 

lors des championnats, et le processus d'approbation sera indiqué dans la trousse 

d'information de la rencontre.  

CSW 10.9.2 Lors d'une compétition nationale de Natation Canada, un comité sera créé pour 

examiner et approuver les demandes de bandes adhésives. 

MISE À JOUR DU PARCOURS DE CERTIFICATION DES OFFICIELS  

Le groupe de travail sur le parcours de certification continue à mettre à jour les stages avec le 

nouveau contenu et les règles actualisées tels que présentés par World Aquatics et Natation 

Canada. De la documentation est en cours de préparation pour assurer le développement 

professionnel des officiels sur des sujets qui ne sont pas couverts par les stages. Ces documents 

de référence permettront d'accéder rapidement à des questions propres aux compétitions, telles 

que les protocoles et les protêts des rencontres nationales, et à des informations sur des sujets 

tels que le mentorat et la gestion des commotions cérébrales.  

Le processus de révision est en cours pour un certain nombre de stages et de documents. Après 

une révision finale par le COCR, ils seront envoyés à la traduction et mis à la disposition de tous. 

Les prochaines étapes pour le groupe de travail comprennent le processus de reconnaissance 

des officiels dans le cadre du nouveau parcours et d'autres exigences telles que le mentorat, les 

expériences en compétitions nationales et la présentation de stages.  

Nous sommes conscients de la nécessité d'un processus qui s'adapte aux officiels Canadiens 

et à la diversité de notre pays. Nous avons une ligne directrice claire pour offrir un nouveau 

parcours passionnant à nos officiels, en reconnaissant les objets de la participation de chaque 

personne en tant qu'officiel de natation bénévole et les obstacles qui peuvent être rencontrés. 

Vous avez été au centre de nos préoccupations tout au long de ce projet.  

ÉVÈNEMENTS NATIONAUX DE NATATION CANADA À VENIR  

Championnats canadiens de l'Ouest Speedo 2023 (Calgary, 16-19 mars 2023) FORMULAIRE 

DES OFFICIELS  

Essais canadiens de natation Bell 2023 (Toronto, 28 mars-2 avril 2023) FORMULAIRE DES 

OFFICIELS  

Championnats canadiens de l'Est Speedo 2023 (Windsor, 16-19 mars 2023) FORMULAIRE 

DES OFFICIELS  

Championnats canadiens de natation Speedo 2023 (Toronto, 1er-6 août 2023) FORMULAIRE 

DES OFFICIELS  

https://form.jotform.com/222634392420248
https://form.jotform.com/222634392420248
https://form.jotform.com/222635478872265
https://form.jotform.com/222635478872265
https://form.jotform.com/222634728037255
https://form.jotform.com/222634728037255
https://form.jotform.com/222635213908252
https://form.jotform.com/222635213908252
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ESSAIS CANADIENS EN EAU LIBRE (15-16 avril 2023) 

Tout officiel Canadien en eau libre désirant participer aux évènements en eau libre aux îles 

Caïmans est encouragé à y participer. Si vous êtes intéressés, veuillez remplir le FORMULAIRE 

DES OFFICIELS. Notez qu’aucun financement de Natation Canada ne sera disponible pour le 

déplacement vers les évènements nationaux. Vous trouverez la trousse d’information ici. 

FESTIVAL CANADIEN D'EAU LIBRE (12-13 août 2023) 

Natation Canada accueillera le premier festival canadien d'eau libre au Welland International 

Flatwater Centre à Welland, ON. Tout officiel intéressé doit remplir le FORMULAIRE DES 

OFFICIELS. Un stage pour les officiels en eau libre sera offert de 8 à 10 heures le matin du 

samedi 12 août. L'inscription est possible via le formulaire des officiels ci-dessus. Plus 

d'informations sur l'évènement à suivre. 

Tous les liens vers les rencontres sont également affichés sur les pages des évènements sous 

le calendrier national/international sur le site web de Natation Canada 

https://www.swimming.ca/fr/evenements-resultats/evenements-nationaux-et-internationaux/ 

STAGES POUR LES OFFICIELS EN EAU LIBRE 

La formation des officiels en eau libre est disponible les 5 et 6 août de 13 h à 15 h (entre les 

préliminaires et les finales) aux Championnats canadiens de natation Speedo 2023 à Toronto. 

Inscrivez-vous en utilisant le FORMULAIRE DES OFFICIELS DES CCN ou le FORMULAIRE 

DES OFFICIELS DES ÉVÈNEMENTS EN EAU LIBRE. 

EXPÉRIENCE EN COMPÉTITION POUR OFFICIEL DE NIVEAU IV 

Les évènements suivants ont reçu une équivalence d'évènement national afin de fournir aux 

officiels de niveau IV une occasion supplémentaire d'acquérir de l'expérience en matière de 

rencontre nationale. Si vous souhaitez participer à l'un de ces évènements, veuillez contacter 

Glenn Greig à glgreig@gmail.com. 

Championnats U Sports 2023 (Victoria) - 23-25 février 2023 

Mel Zajac Jr. 2023 (Vancouver) –  2-4 juin 2023 

MISE À JOUR SUR LA PARANATATION 

La paranatation est une partie importante de notre communauté de natation, tant au niveau national 

qu'international. Dans le cadre de la série « La natation ? Pourquoi pas » de Natation Canada, veuillez 

prendre un moment pour regarder notre vidéo La paranatation ? Pourquoi pas. De l'apprentissage 

de la natation jusqu'à la compétition internationale, la paranatation est un excellent endroit pour 

grandir dans une communauté forte et solidaire et développer des amitiés pour la vie. 

https://form.jotform.com/230265841660252
https://form.jotform.com/230265841660252
https://www.swimming.ca/en/events-results/events/2023-canadian-open-water-trials/
https://form.jotform.com/230265841660252
https://form.jotform.com/230265841660252
https://www.swimming.ca/fr/evenements-resultats/evenements-nationaux-et-internationaux/
https://form.jotform.com/222635213908252
https://form.jotform.com/230265841660252
https://form.jotform.com/230265841660252
mailto:glgreig@gmail.com
https://www.youtube.com/watch?v=xL50zYSnEw8
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LUMIÈRE SUR LA PARANTATION 

La paranatation est une partie importante de notre communauté, tant au niveau national 

qu'international, c'est pourquoi nous avons développé cette infographie « Lumière sur la 

paranatation », facile à digérer et à partager. Les sujets abordés vont de la technique à la 

pratique, et chaque infographie sera accompagnée de ressources supplémentaires où vous 

pourrez trouver plus d'informations. Les infographies « Lumière sur la paranatation » sont 

disponibles ICI et seront mises à jour deux fois par mois. Dernières infographies : 

Lumière sur la paranatation _II .8- Classification de la WPS 

Lumière sur la paranatation _II .9- L'importance du classement partie I 

STAGE D'OFFICIEL EN PARANATATION INSCRIPTION 

Les inscriptions sont ouvertes pour le stage des officiels nationaux de paranatation qui aura 

lieu avant les Essais canadiens de natation de 2023 à Toronto.  

Détails du stage – 27 mars 2023 (anglais) 8 h à 17 h au TPASC 

Cliquez ICI pour vous inscrire. 

AFFECTATIONS INTERNATIONALES 

Félicitations aux officiels suivants pour leur affectation aux évènements internationaux : 

Championnats du monde de paranatation 2023 à Manchester 

Jocelyne Mc Lean 

Sheila Guenther 

OFFICIELS DE NIVEAU V 

Félicitations aux nouveaux officiels de niveau V, certifiés depuis juillet 2022 : 

Douglas Petriw (C.-B.)   Jeffrey Stevens (C.-B.) 

Leela D’Cruz (ON)    Darren Richer (ON) 

Edmund Cheung (C.-B.)   Marie-Christine Potvin (QC) 

Clark Evans (ON)    Paul Duff (ON) 

Marcel Broer (ON)    Jodie Lowe (NB) 

 

 

https://www.swimming.ca/en/para-swimming-fast-facts/
https://www.swimming.ca/content/uploads/2022/12/Para-Swimming-FF_II.8-WPS-Classification.pdf
https://www.swimming.ca/content/uploads/2023/02/Para-Swimming-FF_II.9-Importance-of-Rankings-Pt.-1.pdf
https://form.jotform.com/230345230462243

